
 

 

Sprawozdanie z działalności PTS „Oświata” w Berlinie w 2024  

i w dwóch pierwszych miesiącach 2025 roku. 

 

Rok 2024 był dla „Oświaty” szczególnie dobry, a dla jej Zarządu wyjątkowo pracowity, nie tylko                   
ze względu na jubileusz 35-lecia naszego Towarzystwa, ale także ze względu na fakt, że otworzyły się 
dla nas nowe możliwości finansowania, które pociągnęły za sobą ogrom biurokratycznej pracy. 

Jak zapewne pamiętacie ze wcześniejszych moich sprawozdań, od października 2023 roku 
otrzymujemy dofinansowanie nie tylko z Polski, czyli z Instytutu Rozwoju Języka Polskiego ze środków 
Ministerstwa Edukacji, ale także z KoKoPolu (Centrum Kompetencji i Koordynacji Języka Polskiego) 
finansowane ze środków niemieckiego Ministerstwa Spraw Zagranicznych. 

Polska dofinansowuje nam biuro i koszty z nim związane, strona niemiecka pracę nauczycieli, 
wynajem pomieszczeń szkolnych i częściowo pomoce dydaktyczne. W tym roku musiałem 
wielokrotnie tłumaczyć, że nie ma tu mowy o podwójnym finansowaniu.  

 
Tradycyjnie na początek chciałbym podać Wam kilka danych statystycznych: 

W dniu 06 marca mieliśmy:     57 członków aktywnych / dorosłych 

                                                       391 uczniów (członków pasywnych) 

                                                       30 nauczycieli  

                                                       19 punktów nauczania (+2 Teatr i klasa online)   

                                                       34 klasy i klasę online 

                                                       oraz grupę teatralną „Bez Paniki”  

 

W styczniu, po prawie czterech latach przerwy, udało nam się otrzymać zgodę na bezpłatne korzystanie 
z sal w dzielnicy Charlottenburg - Wilmersdorf. Bardzo długo trwała tam przerwa w nauczaniu, bo mimo 
interwencji Ambasady RP, Katarzyny Niewiedział i biura Integrationsbeauftragte, Anny Mróz z Biura 
Polonii bardzo utrudniano nam powrót. W efekcie dzięki Klaudynie Droske i jej zaangażowaniu                                
i kontaktom udało nam się wrócić do tej dzielnicy. I tak po feriach zimowych ruszyła klasa w Katharina 
Heinroth Grundschule. W czerwcu otworzyliśmy ponownie klasę na Kreuzbergu w Grundschule am 
Brandenburger Tor. We wrześniu otworzyliśmy punkt w Königs Wusterhausen (aktualnie mamy tam 
już dwie klasy). Po feriach jesiennych otworzyliśmy dwie nowe klasy: na Friedrichshein i Alt Glienicke 
(tutaj również mamy już dwie klasy). 

Pod koniec roku 2023 otrzymaliśmy informację od Doroty Rędzikowskiej, że w związku                          
z problemami zdrowotnymi nie jest w stanie uczestniczyć w pracach Zarządu. Ponieważ mieliśmy 
nadzieję, że to tylko chwilowa niedyspozycja, nie informowaliśmy Walnego Zgromadzenia o tym 
fakcie. Niestety, w sierpniu do Zarządu wpłynęła jej oficjalna rezygnacja.  

27 sierpnia podczas zebrania zarządu podjęliśmy decyzję o komisarycznym powołaniu Andreasa 
Viessera na stanowisko zastępcy przewodniczącego „Oświaty”. Pozostawało tylko pytanie, czy 



Andreas się zgodzi. I jak widzicie, jest z nami. Bardzo się cieszę, nie tylko ze względu na jego 
doświadczenie w pracy społecznej, ale także ze względu na jego wiedzę dotycząca stosunków polsko-
niemieckich. Jeżeli pozwolicie, chciałbym poprosić w tym miejscu Andreasa o to, aby powiedział             
o sobie kilka słów. 

W 2024 roku odbyły się dwadzieścia trzy zebrania Zarządu oraz kilkanaście spotkań w podgrupach 
związanych z:  

• składaniem wniosków na 2024 i 2025 rok 

• przygotowaniem jubileuszu i jubileuszowej publikacji 

• projektami 

• koordynacją pracy szkoły 

• uczestnictwem w radach pedagogicznych 

• spotkaniami wigilijnymi  

• oficjalnymi spotkaniami w Bundestagu itd. 

 

Na rok 2024 rok złożyliśmy następujące wnioski: 

1. do KoKoPol na: honoraria dla nauczycieli, wyposażenie szkół, opłaty za pomieszczenia 
szkolne, materiały szkolne 

2. do Wspólnoty Polskiej w ramach zadań:  

•  „Wsparcie edukacji polonijnej w Republice Federalnej Niemiec”. 

Wsparcie to dotyczy przekazania środków finansowych organizacjom polonijnym na organizację zajęć 
pozalekcyjnych i pozaszkolnych oraz realizację inicjatyw i wydarzeń promujących                                                      
i popularyzujących j. polski, historię Polski oraz wiedzę o Polsce. 

• Podręczniki, komputer i monitor  
 

3. do Ambasady RP złożyliśmy wnioski na:   

• Publikację jubileuszową  

• Szkolny i Międzyszkolny Konkurs Recytatorski 

• Konkurs Kaligraficzny 

• Sztuka Natury dla naszej Kultury — stwórz własny „Zielnikolaż”, projekt Agnieszki 
Karaś 
 

• Warsztaty teatralne z „Kordianem” Juliusza Słowackiego w ramach Narodowego 
czytania 
 

4. do ORPEG – na podręczniki 
 
 

 



2024 

• Styczeń, jak zwykle, był zdominowany przez działania związane z 32 Finałem WOŚP. 
Odbywały się koncerty, licytacje i morsowanie z „Oświatą”. Zebraliśmy rekordową, jak dla 
Berlina, sumę 20,988,46€. Mówię o tym dlatego, że w sztabie zaangażowanych jest kilka 
osób z „Oświaty”. Wolontariuszami są nie tylko nasze nauczycielki, ale także uczniowie i byli 
uczniowie. Istnienie sztabu przy „Oświacie” wymaga sporo pracy, ale też wpływa bardzo 
pozytywnie na wizerunek naszego Towarzystwa. O „Oświacie” się mówi w tym kontekście                  
i mówi bardzo pozytywnie. 

• W styczniu odbył się I etap kolejnej edycji Olimpiady Języka Polskiego w Niemczech. 

• W lutym razem z Anią Münstermann wzięliśmy udział w spotkaniu z Panią Burmistrz 
dzielnicy Hellersdorf, Nadją Zivkovic i Katarzyną Lasfar. Podczas spotkania rozmawialiśmy, 
między innymi, o polskiej społeczności w Hellersdorf, o naszych klasach w tej dzielnicy                            
i oczywiście o braku pomieszczeń szkolnych.  

• 16 marca odbył się w Katharina Heinroth GS jubileuszowy XV Finał Szkolnego Konkursu 
Recytatorskiego.  

• W marcu spotkaliśmy się też na zwoływanym rokrocznie Walnym Zgromadzeniu Członków.   

• Pod koniec marca ogłosiliśmy razem z POLin kolejną edycję Międzynarodowego Konkursu 
Literackiego „Młodzież pisze wiersze”. 

• W kwietniu odbyła się pierwsza część warsztatów w ramach projektu „Schicksale aus Polen 
1939-1940”, sfinansowanego przez Fundację Pamięć, Odpowiedzialność i Przyszłość (EVZ)                                                 
a zorganizowanego wspólnie z Ambasadą Polek e.V., Niemiecko-Polskim Instytutem                             
i Fundacją Polsko-Niemieckie Pojednanie. 

 „Ja lubię sobie wyobrażać” - taki tytuł miał ten projekt, jest to jednocześnie tytuł wiersza 
napisanego 24 grudnia 1941 roku przez Irenę Bobowską, który stał się wstępem do zajęć dla 
uczniów klasy certyfikatowej, które poprowadziły Ewa Slaska i Magdalena Lepianka – 
Nowak, a sfilmowała Anna Krenz. W ich trakcie młodzież poznała nie tylko historię Ireny 
Bobowskiej, ale także jej twórczość. Druga część tego projektu odbyła się w październiku. 
Wówczas młodzież tworzyła własne collage na podstawie twórczości poetki. 

• W kwietniu spotkaliśmy się po raz 13 na Finale Międzyszkolnego Konkursu 
Recytatorskiego „Posłuchaj mnie”. Tym razem honorowy patronat nad konkursem objęła 
żona Ambasadora RP w Republice Federalnej Niemiec, ANNA PAWŁOŚ, która z Konsulem 

Adamem Borkowskim i z nami wysłuchała wszystkich uczestników konkursu. 

• Pierwszy majowy weekend był bardzo intensywny. Po raz pierwszy wzięliśmy udział                                 
w Blütenfest w dzielnicy Marzahn – Hellersdorf. Już od godziny jedenastej bawiliśmy się                        
z dziećmi podczas imprezy zorganizowanej w Schlosspark Biesdorf. Zaproszenie do wzięcia 
udziału w tym festynie otrzymaliśmy osobiście od burmistrzyni dzielnicy Pani Nadji Zivkovic. 
Zainteresowanie naszym stanowiskiem było naprawdę duże, zwłaszcza wśród najmłodszej 
części publiczności. Oświatowi nauczyciele zorganizowali fantastycznie zajęcia dla dzieci.                                                                                                                                                                                             

W tym samym czasie odbywał się tradycyjny berliński bieg kobiet na rzecz walki z rakiem. W 
biegu wzięła udział oświatowa ekipa na czele z Anną Münstermann i Magdaleną Lepianką-
Nowak.  Z kolei w niedzielę 3 maja rano w parku Charlottenburg odbył się bieg Konstytucji 3 
Maja, w którym też udział wzięli nasi przedstawiciele. 



• 2 maja jest nie tylko Dniem Polonii i Polaków za Granicą, ale także Dniem Flagi 
Rzeczypospolitej Polskiej. Z tej okazji zachęceni przez Konsula RP w Berlinie Adama 
Borkowskiego, nasi uczniowie przygotowali wiersz Konstantego Ildefonsa Gałczyńskiego               
pt. „Pieśń o fladze”. Film można zobaczyć na naszej stronie 

• 16 maja 2024 roku w Instytucie Polskim w Berlinie odbyło się spotkanie delegacji Senatorów, 
Pani Poseł Kingi Gajewskiej i dr Urszuli Starakiewicz-Krawczyk (dyrektorki Instytutu Rozwoju 
Języka Polskiego im. św. Maksymiliana Marii Kolbego) z przedstawicielami niemieckiej 
Polonii. Senat reprezentowali: Beniamin Godyla, Halina Bieda, Piotr Masłowski, dr Piotr 
Woźniak, Ewa Matecka i Wojciech Ziemniak. Poruszono ważne sprawy dotyczące 
problemów Polonii. Większą część spotkania poświęcono tematom związanym                                    
z nauczaniem języka polskiego w Niemczech i współfinansowania szkół przez KoKoPol i IRJP. 
W bardzo jasny sposób podkreśliłem podczas tego spotkania, że w wypadku „Oświaty” nie 
ma mowy o podwójnym finansowaniu (takie zarzuty słyszymy często z ust pewnych 
środowisk polonijnych). Następnego dnia mieliśmy zaszczyt gościć w biurze „Oświaty” Panią 
Poseł Kingę Gajewską, Wiceprzewodniczącą Komisji Edukacji i Nauki i Młodzieży oraz 
Przewodniczącą Zespołu Parlamentarnego ds. Przyszłości Edukacji. Rozmawialiśmy o naszej 
szkole, naszych potrzebach i wyzwaniach. Pani Poseł powiedziała, że tam, gdzie kończy się 
język polski, kończy się Polonia. Nakręciła podczas pobytu w biurze filmik, który można było 
zobaczyć nie tylko w jej mediach społecznościowych, ale także na oficjalnej stronie Komisji. 

• W niedzielę 26 maja 2024 oświatowy teatr „Bez Paniki” wystąpił na scenie przy Ratuszu 
Reinickendorf podczas Dnia Polonii.  Młodzi aktorzy fantastycznie się zaprezentowali                         
w przedstawieniu pt. „Smoki i Potwory” w reżyserii Edyty Gurdy – Jędrasik i Magdaleny 
Grzybeckiej – Szczepańskiej.  

• 1 czerwca grupa teatralna pojechała do Szczecina w ramach przygotowań do nowego 
spektaklu pt. „My w Polsce, My w Niemczech”  

• 14 czerwca w biurze „Oświaty” odwiedził nas szef berlińskiego biura KoKoPol, dr Erik 
Malchow. Rozmawialiśmy o naszej działalności, nauczaniu w systemie pozaszkolnym                               
i wspólnych projektach. Spotkanie było bardzo interesujące. 

• 18 czerwca 2024 roku w Ambasadzie RP w Berlinie odbyło się spotkanie Polonijnej Rady 
Konsultacyjnej dotyczące języka polskiego. W spotkaniu prowadzonym przez Ambasadora 
Dariusza Pawłosia uczestniczyła między innymi dyrektor Instytutu Rozwoju Języka 
Polskiego, dr Urszula Starakiewicz-Krawczyk. Rozmawialiśmy głównie o wsparciu nauczania 
języka polskiego jako ojczystego w systemie pozaszkolnym poprzez fundusz, którego 
operatorem jest Centrum Kompetencji i Koordynacji Języka Polskiego (KoKoPol). W trakcie 
spotkania miało też miejsce szczególnie miłe dla nas wydarzenie. Dyrektor IRJP przekazała 
na moje ręce dyplom gratulacyjny z okazji 35-lecia „Oświaty”. 

 

• W piątek 28 czerwca spotkaliśmy się w ogrodach Ambasady RP w Berlinie, by świętować  
35-lecie naszego Towarzystwa. Wśród nas było wielu znakomitych gości: Ambasador                       
z małżonką, Pełnomocniczka Senatu Berlina ds. Integracji i Migracji Katarzyna Niewiedział, 
Radca Generalny z MEN – Jan Pastwa, przedstawiciele KoKoPol – dr Magdalena Telus,                
dr Anna Mróz i dr Erik Malchow, Barbara Rejak – nasza długoletnia Przewodnicząca,                   
dr Brygida Helbig z Biura Polonii, Liliana Barejko Knops – Przewodnicząca Związku 
Nauczycieli Języka Polskiego i Pedagogów w Niemczech oraz Ferdynand Domaradzki – 
Przewodniczący Polskiej Rady Związku Krajowego. Wielką nieobecną była, niestety, Pani 
Ministra Joanna Mucha, która w ostatniej chwili musiała odwołać swój przyjazd do Berlina 
ze względów zdrowotnych. Po przemówieniach gości honorowych Ambasador wraz  z 
Radcą Generalnym wręczyli naszym nauczycielkom Medale Komisji Edukacji Narodowej 
przyznane przez Panią Ministrę Barbarę Nowacką. Wyróżnione zostały: Małgorzata Cieśla, 



Aleksandra Glodowski, Izabela Mischke, Izabella Modrzejewska, Anna Münstermann, 
Magdalena Sarbowska i Jolanta Sawczuk.  
Ambasador przekazał na moje ręce gratulacje od Pani Ministry za szczególne zasługi                    
na rzecz popularyzacji języka polskiego, historii i tradycji, jak również zaangażowania                                  
w działalność społeczną, kulturalną oraz edukacyjną. Barbara Rejak, nauczyciele i Zarząd 
otrzymali dyplomy uznania od Ambasadora Dariusza Pawłosia. Przerywnikiem podczas 
części oficjalnej były piosenki, które wykonała dla nas nasza absolwentka Julia Sowiński.               
Potem były już tylko rozmowy, wspomnienia, wspólne zdjęcia, pyszne jedzenie z Polskiego 
Bistro i piękna muzyka w tle. Uroczystość prowadziła Celina Muza. Ostatnim punktem 
programu był mini koncert berlińskiego zespołu dętego Fanfare Gertrude.  

• W sobotę 29 lipca 2024 roku odbyło się w auli Katharina Heinroth GS uroczyste zakończenie 
roku szkolnego 2023/2024 i po raz 35 od reaktywacji „Oświaty”  wręczono uczniom 
świadectwa.  

• W sobotę 13 lipca 2024 roku oświatowy teatr „Bez Paniki” zagrał  przedstawienie                  
„My z Polski, My z Niemiec” dla Ambasadora Rzeczypospolitej Polskiej, Dariusza Pawłosia. 
W ten sposób pożegnaliśmy człowieka, który wielokrotnie był razem z nami. Nie tylko 
towarzyszył nam podczas konkursów recytatorskich, ale także biegał, morsował i bawił się 
podczas 32 Finału WOŚP.  Spotkanie odbyło się dzięki uprzejmości Pani Dyrektor Ewy 
Kampes w auli Katharina Heinroth Grundschule. Część z nas już po raz drugi obejrzała                   
to przygotowane przez Edytę Gurdę-Jędrasik i Magdalenę Grzybecką-Szczepańską 
multimedialne przedstawienie. Młodzi aktorzy zaprezentowali się fantastycznie. Było 
wzruszająco i śmiesznie, a przede wszystkim mądrze. Bardzo dziękujemy grupie i jej 
opiekunkom za fantastyczną robotę. Po przedstawieniu wysłuchaliśmy kilku piosenek  w 
wykonaniu berlińskiej grupy „Stan Zawieszenia”. Po krótkim pożegnaniu, obecni, 
uczniowie, ich rodzice i goście zostali zaproszeni przez Pana Ambasadora do jego 
rezydencji. Dla wszystkich było to bardzo miłe przeżycie. I tak wylądowaliśmy na 
prywatnym koncercie „Stanu Zawieszenia” w pięknym ogrodzie w Dahlem.  
 

• 16 sierpnia spotkałem się w Instytucie Rozwoju Języka Polskiego z dyrektor Urszulą 
Starakiewicz-Krawczyk. Rozmawialiśmy nie tylko o bieżących potrzebach Oświaty, formach 
finansowania, ale także planowaliśmy wizytę Ministry Muchy w Berlinie.  

 

• 21 września 2024 w Haus für Poesie na Prenzlauerbergu odbyła się uroczysta prezentacja 
laureatów Międzynarodowego Konkursu Literackiego „Młodzież pisze wiersze”. 

 
 

• 29 września odbyły się w biurze Oświaty warsztaty dla nauczycieli w związku z projektem 
Zielnikolaż. 
 

• 12 października w „Oświacie” miała miejsce pierwsza część projektu Zielnikolaż. Przed 
feriami jesiennymi wzięliśmy też udział w akcji Przerwa na czytanie.   

 
 

• Na początku listopada Anna Münstermann uczestniczyła w dwudniowych warsztatach 
podsumowujących projekt Schicksale aus Polen 1939-1945. Podczas spotkania o naszym 
projekcie opowiadały Anna Krenz i Ewa Maria Slaska.  

 

• 7 listopada zostaliśmy zaproszeni przez posła Bundestagu Mario Czaję na polsko- 
niemieckie spotkanie podsumowujące dwudziestolecie członkostwa Polski w Unii 
Europejskiej. W spotkaniu uczestniczyli Ambasador RP Jan Tombiński, Konsul Marzena 



Kępowicz, Pełnomocniczka Senatu Berlina ds. Integracji i Migracji Katarzyna Niewiedział 
oraz przedstawiciele Polonii.  Podczas tego spotkania Oświatę reprezentował po raz 
pierwszy oficjalnie Andreas Visser. 

 

• 15 i 16 listopada odbyła się w Centrum Badań Historycznych w Berlinie konferencja 
zorganizowana przez berlińskie biuro KoKoPol. W trakcie konferencji mieliśmy nie tylko 
okazję wysłuchać interesujących wypowiedzi, ciekawego wykładu Brygidy Helbig, ale także 
poznać wiele nowych, ważnych dla Polonii organizacji. Nasze Towarzystwo 
reprezentowaliśmy razem z Andreasem, polsko-niemiecki dream team. 

 
 

• 16 listopada odbyła się również trzecia edycja Szkolnego Konkursu Kaligraficznego „Mistrz 
Kaligrafii”. 

 

• 22 i 23 listopada 2024 roku gościły w Berlinie Pani Ministra Joanna Mucha i Pani Dyrektor 
Instytutu Rozwoju Języka Polskiego, dr Urszula Starakiewicz-Krawczyk. W piątkowy wieczór 
Zarząd i nauczyciele Oświaty zostali zaproszeni przez Panią Konsul Marzenę Kępowicz               
do Ambasady RP na rozmowę o nauczaniu języka polskiego w Niemczech. W spotkaniu 
udział wzięli przedstawiciele organizacji polonijnych, którzy mieli okazję podzielić się 
swoimi doświadczeniami związanymi z tym tematem. Od Pani dyrektor IRJP 
dowiedzieliśmy się o zacieśniającej się współpracy między Instytutem a KoKoPol. Jest to    
dla nas niezwykle ważne, ponieważ beneficjentem środków przyznawanych przez obie 
instytucje jest też nasze towarzystwo. Bardzo zależy nam na przejrzystym rozliczaniu 
środków, a to będzie możliwe właśnie dzięki tej współpracy.  

 
 

• W sobotę 23.11.24 mieliśmy okazję spotkać się ponownie, tym razem w murach Katharina 
Heinroth GS. To było już trzecie podejście do spotkania z Panią Ministrą Muchą, która                    
w ostatniej chwili musiała odwołać dwa poprzednie: pierwszy raz na nasz jubileusz, a drugi 
– we wrześniu, ze względu na powódź w Polsce. Po krótkim powitaniu gości przez Panią 
Dyrektor Ewę Kampes, głos zabrała Pani Ministra, która mówiła o tym, jak ważne są język 
polski i polska tożsamość. Podkreślała, jak istotne jest propagowanie języka polskiego oraz 
o korzyściach płynące z jego nauki poza granicami Polski. Krótko przedstawiła cele MEN 
związane z tym tematem. Następnie Pani Ministra wręczyła Medal Komisji Edukacji 
Narodowej przewodniczącej Rady Pedagogicznej Izabeli Mischke. Podkreślając zasługi Izy, 
powiedziała również, że ogromnie żałuje, iż nie mogła wręczyć osobiście medali 
koleżankom w czerwcu, podczas obchodów 35-lecia Oświaty. 
 
Po wzruszającej ceremonii specjalnie dla Izy wiersz Wandy Chotomskiej wyrecytowała 
laureatka konkursu recytatorskiego, Milenka Małolepszy. Następnie obejrzeliśmy występy 
zespołu Krakowiacy, prowadzonego przez Panią Dyrektor Ewę Kampes w Katharina 
Heinroth GS. Ostatnim punktem spotkania był występ oświatowego teatru „Bez Paniki”, 
który pokazał zaproszonym gościom przedstawienie pt. „My z Polski, my z Niemiec”.                       
To multimedialne przedstawienie w żartobliwy sposób pokazuje stereotypy dotyczące 
wychowania w Polsce i w Niemczech.  Momentami wzruszające, momentami refleksyjne, 
opowiada o poczuciu tożsamości. Jeden z młodych aktorów w ostatnich słowach mówi: 
Kim jestem? Jestem Polakiem, czuję się też Niemcem, ale przede wszystkim jestem 
Europejczykiem.  
 

• 12.12.2024 roku o godzinie 17.00 w biurze odbyły się warsztaty pt. „Aktywny udział w życiu 
społecznym osób z migracyjną i/lub uchodźczą historią”. Celem spotkania było 
uświadomienie uczestniczkom i uczestnikom, jak ogromne znaczenie ma zaangażowanie 



osób z pochodzeniem migracyjnym w życie społeczne, kulturalne i polityczne kraju, w 
którym zamieszkali lub osiedlili się. Warsztaty odbywały się dzięki finansowemu wsparciu 
ze strony Berlińskiej Centrali Kształcenia Obywatelskiego w kooperacji z 
Międzykulturowym Centrum Pierwszego Kontaktu i Doradztwa dla Migrantek i Migrantów 
(głównie z UE), przy wsparciu Berlińskiego Senatu ds. Pracy, Spraw Społecznych, Równości, 
Integracji, Różnorodności                                                        i Przeciwdziałania Dyskryminacji. 

 

• 14 grudnia odbyło się w biurze Oświaty tradycyjne spotkanie świąteczne.                                      
Ze względu na to, że rok 2024 był wyjątkowo intensywny i obfitował w wiele wydarzeń, 
postanowiliśmy spędzić ten wieczór wyłącznie we własnym gronie. Było kameralnie                       
i smacznie, a rozmowy toczyły się do późnych godzin nocnych.  

 
 

Przełom lat 2024 i 2025 to okres bardzo intensywnej pracy nad przygotowaniem wniosku 
projektowego do KoKoPol, który złożyliśmy zaraz po ogłoszeniu konkursu i już kilka dni później 
dostaliśmy informację o przyznaniu nam środków na 2025 rok.  

2025 rok rozpoczęliśmy balem karnawałowym i przygotowaniem 33 Finału Wielkiej Orkiestry 
Świątecznej Pomocy. W Berlinie padł kolejny rekord, zebraliśmy 27654,55 euro. To 6666,09 euro 
więcej niż rok wcześniej. Bardzo dziękuję wszystkim zaangażowanym w finał osobom, a także naszym 
darczyńcom. 

• 17 stycznia uczestniczyłem w uroczystym otwarciu nowej siedziby Ambasady RP przy Unter 
den Linden. Otwarcia dokonał Minister Radosław Sikorski. Po 28 latach, mamy ponownie 
siedzibę w centrum Berlina. 

• 24 stycznia uczestniczyliśmy w Koncercie Karnawałowym, który odbył się z okazji otwarcia 
Ambasady.  

• 12 lutego spotkaliśmy się razem z Karoliną Małolepszy z dyrekcją szkoły Sachsenwald 
Grundschule na Steglitz. Szkoła jest zainteresowana podpisaniem kooperacji z Oświatą. 
Chodzi o prowadzenie zajęć z języka polskiego jako AG. 

• W piątek 14 marca 2025 roku w Ambasadzie Polskiej w Berlinie odbyło się spotkanie                                
z podsekretarz stanu w Ministerstwie Spraw Zagranicznych Henryką Mościcką-Dendys oraz 
dyrektor Departamentu Współpracy z Polonią i Polakami za Granicą Anną Sochańską, które 
przedstawiły rządową strategię dotyczącą współpracy z Polonią i Polakami za granicą na lata 
2025-2030. Celem spotkania, na które zostali zaproszeni działacze polonijni z całych 
Niemiec, było także przygotowanie do obrad Okrągłego Stołu. Jednym z elementów strategii 
jest oczywiście nauczanie języka polskiego. W spotkaniu wzięli udział: Izabela Mischke, 
Iwona Hermann, Barbara Rejak, Andreas Visser, Tomasz Karaś i Jakub Nowak. 

• W sobotę 15 marca odbył się XVI Finał Szkolnego Konkursu Recytatorskiego. 

 

Na 2025 rok złożyliśmy wnioski o dofinansowanie do:  

1. KoKoPol  - dofinansowanie w wysokości: 162,375,00 €  

2. Ambasady RP (złożyliśmy tylko dwa wnioski, resztę planujemy w drugim półroczu) na 
projekty: 

• Szkolny i Międzyszkolny Konkurs Recytatorski  

• Sztuka Natury dla naszej Kultury - stwórz własny „Zielnikolaż” 



3. WiD (ze środków Senatu) na dofinansowanie  wycieczki w czasie ferii jesiennych dla 
naszych uczniów do Wrocławia  

4. Instytutu Rozwoju Języka Polskiego - już jesienią 2024 roku złożyliśmy projekt                              
na dofinansowanie pracy Towarzystwa ze środków Ministerstwa Edukacji. Projekt 
został ogłoszony dopiero w tym tygodniu.   

Na koniec chciałbym bardzo wyraźnie podkreślić, że mimo licznych zmian „Oświata” nie 
zmieniła swojej struktury. Nadal jesteśmy organizacją wyższej użyteczności publicznej. 
Zarówno Zarząd jak i nauczyciele dużą część pracy wykonują całkowicie społecznie.  
 
Bardzo dziękuję wszystkim nauczycielkom i nauczycielom za zaangażowanie w naukę języka 
polskiego. Cieszę się, że dobrze się rozumiemy i stanowimy tak fantastyczny zespół. Dziękuję 
Komisji Rewizyjnej za konstruktywne uwagi.  
Dziękuję Zarządowi za ciężką pracę, jesteście naprawdę wspaniali.  
 
I jeszcze przypominam: 

www.oswiataberlin.de       login: oswiata           hasło:  Ataiwso2021! 

 

 

 

http://www.oswiataberlin.de/

